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Norge har forpliktet seg til å
stabilisere utslippene av NO
(nitrogenoksyder) innen 1994
og redusere utslippene med 30
prosent innen 1998. Norge har
svært store NO-utslipp per
innbygger, nesten femti pro
sent mer enn gjennomsnittet i
Europa.

SFT har utarbeidet en
analyse som konkluderer med
at stabiliseringen trolig nås ved
bare å gjennomføre allerede
vedtatte tiltak. Analysen viser
også hvordan reduksjonen kan
nas. men det forutsetter diver
se nye tiltak. SF1 foreslår 28
tiltak, av disse er det laget en
tiltakspakke med 18 tiltak (se
side 4) som vil oppfylle reduk
sjonen. Den mest effektive må
ten å nå fram er bruk av CO..
avgift. Tiltakspakken er derfor
laget i tre versjoner. Tiltaks
pakke 1, 2 og 3 er henholdsvis
basert på dagens avgiftsnivå,
og KL0KTs nasjonale (800
kroner per tonn CO,) og inter
nasjonale (600 kr pr tonn CO,)
alternativer.

En 30 prosents NO-reduk
sjon vil trolig overoppfylle
C02-målsettingcn. og redusere
utslippene av SO med 60-70
prosent.

Motstand
NO-analysen var ferdig allere
de i fjor, men ble unndratt fra
offentlighet. Miljøverndeparte
mentet (MD) har det faglige
ansvar for å gjennomføre NO
reduksjonen, men alle de tyng
ste tiltakene skal gjennomføres
under andre departementer.
Det gjelder særlig oljeutvin
ning, vannkraft, sjøfart, bil- og
jernbanetrafikk. I år 2000 vil
oljevirksomheten og skipsfar
ten stå for over 45 prosent av
de norske NO-utslippene. MD
har allerede møtt motstand. En
representant for Sjøfartsdirek
toratet har uttalt at det ikke er
mulig, verken teknisk eller
Økonomisk, å gjennomføre de
foreslåtte NO-tiltakene for
skipstrafikken.

MD arbeider nå med å få de
andre departementene med på
å gjennomføre tiltakene. Dette
skal munne ut i en «revidert
NO-plan».

— De departementene som
har ansvaret for virkemidlene
som utløser de aktuelle tiltake
ne skal delta i det videre utred
ningsarbeidet. Målet er at de
skal ansvarliggjøres og få et
eierforhold til tiltakene, sier
avdelingsdirektør Terje Kro
nen i MD.

Kronen vil ikke skissere
noen tidsplan for dette arbei
det, ettersom den avhenger av

flere departementer. Miljø
vernminister Thorbjørn Bernt
sen har sagt at Norge står ved
sin forpliktelse om en NO-rc
duksjon pa 30 prosent. og at
det skal avklares så raskt som
mulig hvordan dette skal skje.

Også innsparelser
Alle kostnadene ved tiltaks
pakkene er ikke beregnet, men
kostnadene for tiltakspakke 1,2
og 3 er anslått til henholdsvis
1040, 970 og 960 millioner kro
ner. Flere av tiltakene er lønn
somme, det gjelder blant annet
enøk-tiltak. varmepumper og
overgang fra diesel til natur-
gass for tyngre kjøretøyer.

Men NO-analysen slår bare
fast utgiftene ved å gjennomfø
re tiltakene. samfunnsbespa
relser som mindre trafikkulyk
ker, bedret helse, tidsbesparel
ser, redusert oljeforbruk og
mindre forsuring er ikke bereg
net.

SF1 og Statistisk Sentralbyrå
skal nå utrede hvilke økono
miske innsparelser vi får ved å
gjennomføre redukjonen. En
SFT-studie fra 1987 viste at en
tiltakspakk-e for å bedre lufta i
Oslo kostet rundt 200millioner
kroner, men ga samfunnsbc
sparelser som var verdt det fi
redobbelte.

Se side 4 og 5

0
Olje og skip verst på NO
SFTs NO-analyse anbefaler en tiltakspakke der Jav-NO-teknologi
for skip, biler og gassturbiner på oljeplattformer er noen av de
viktigste tiltakene. Utgiftene er på rundt en milliard kroner,
samfunnsbesparelsene er foreløpig ikke beregnet.
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Til tross for sørlandsidyllen pa
Tromøya utenfor Arendal er
leiren ment å vare mye mer
enn et ferieopphold for delta
kerne. Fra ni om morgenen til
sen ettermiddag er det fullpak
ket program med saksarheid og
arbeisverksteder.

— Det er en flott mulighet til
å virkelig sette seg inn i ulike
emner. og det er fint ä fa skjer
pet argumentasjonen, sier
Marte.

Malet med denne leiren er å
gi lokallagsmedlemmer en
sterk inspirasjon til høstens
innsats, forteller NUs organisa
sjonssekretær Nils Tore Skog
land. Temaene pa leiren er og
sa i stor grad rettet mot saker
som er sentrale i NUs arbeid til
høsten.

— Et av hovedtemaene har
vært energi og oljefyring. et an
net markeringen av 500 ars
motstand i Amerika. Dette er
saker lokallagene vil arbeide
mye med utover høsten. Ved a
ga grundig inn i disse sakene pa
sommerleiren blir det lettere å

i få i gang aktiviteten for lokalla
gene i høst, mener Nils Tore.

Lær med teater
Selv om sommerleir-deltaker
ne skal sette seg inn i mye nytt,
betyr ikke det nødvendigvis
bare papirarbeid og pugging.
Pa oljefyringsseminaret ble
deltakerne rustet til å mpte be
driftsledere gjennom rollespill.
NU’erne matte hanskes med
vanskelige hedriftsledere som
ikke i første omgang var villige
til a bytte ut oljefyren.

Seminaret om biologisk
mangfold ble innledet med en
tur i fjæra med en marinbiolog,
som fortalte om tang og tare:
ogsa hvordan det kan brukes i
matlagingen. Deretter var det
skogstur med en ekspert på

skogens nyttevekster. /

— De som begynner sin Na
tur og Ungdom-karriere med
en sommerleir. tror jeg blir
mange år i NU. Pa en slik leir
far ferske medlemmer en fin
mulighet til å sette seg inn i
miljøproblematikken på en
spennende mate, sier Nils
Tore.

Godal og Bondevik
Torsdag fikk Kjell Magne Bon
devik og Tore Godal kjørt seg
hardt da de matte forsvare sitt
E0S-standpunkt mot 200 ung
dommer som er mer eller
mindre skeptiske til en E0S-
avtale.

Bondeviks argumenter om at
en EØS-avtale fører til at Nor
ge far bedre mulighet til a pa
virke EFs miljøpolitikk vant ik
ke gehør hos miljøaktivistene.

— Dere snakker om et inter
nasjonalt rammeverk. men sier
ingenting om innholdet, sa NU-
leder Åsne Berre Persen til de
E0S-vennlige politikerne.

Det ble virkelig fart over de
batten da leirdeltakerne fikk
stille spørsmal. Carsten Eig fra
Kongsberg NU lurte pa hv.
dan Bondevik kunne mene at
EØS ville redusere arbeidsle
digheten.

— Hvordan tror du Norges
<seks prosents ledighet og EFs ti
prosent tilsammen kan bli to
prosent?

— Det har jeg aldri sagt. og
har jeg sagt det så har jeg for-
snakket meg. svarte Bondevik.

I tillegg til debatt kunne
sommerleiren by pa rockekon
sert. folkedans. lvsbildefore
drag og mye mer utenom den
faglige delen.

GUNNAR BOLSTAD

— Det er faglig umulig fra Miljø-
departementets side t godkjen
ne den konsekvensutredningen
som foreligger. Prosessen rundt
utredningen har vært et rent
skuespill, sier Jens Gram i Na
turvernforhundet i Oslo og
Akershus (NOA).

Det var lenge uvisst om det
ville bli noen konsekvensutred
ning om Rikshospitalet (RH).

En
slik utredning skal lages i

( nhold til de nye forskriftene i
plan- og bygningsloven, men
statlige myndigheter mente at
saken var kommet for langt et
ter at Stortinget i 198$ vedtok at
sykehuset skulle ligge pa de fine
friluftsomradene pa Gaustad.
Det politiske presset for a fa satt
utbyggingen i gang har vært me
get sterkt, sa sterkt at det ble
oppvask i Miljøverndeparte
mentet da Thorbjørn Berntsen
fant ut at det likevel var sendt ut
et krav om konsekvensutred
ning. Internt i MD gir Berntsen
uttrykk for at han i RH-saken er
under sterkt press fra andre re
gjeringskolleger og ber sitt de-

Tove Strand Gerhardsen var
avdelingsdirektØr og i perioder
fungerende direktør ved Riks
hospitalet i den forberedende
fasen i 1980-arene. Mens ledel
se og medisinsk ekspertise i de
øvrige sykehusmiljøene i Nor
ge tok sterkt til orde mot byg
ging av et nytt gigantisk riks
hospital, talte Strand Gerhard
sen varmt for et nytt sykehus.
En eventuell sammenslaing
med Ullevål sykehus, som
mange medisinere mente var
en rasjonell løsning, var helt
uakseptabelt for Strand Ger

partement om å ligge lavt. En
innsigelse til utredningen fra
Riksantikvaren blir plutselig
trukket tilbake, etter sigende
etter press fra «politisk hold».

Det hersker bred enighet om
at konsekvensutredningen som
Statens bygge- og eiendomsdi
rektorat (SI3DE) har laget for
sitt eget prosjekt er apenhart
mangelfull pa en rekke punk
ter. Det er derfor påfallende
hvordan protester mot utred
ningen enten er trukket tilbake
eller tonet ned.

— Vi er redde for at staten kan
komme til a bygge ut et nytt
rikshospital gjennom en statlig
reguleringsplan, er den offisiel
le forklaringen fra byradssekre
tær Ingunn Stangeby (SV).
Andre politikere framholder li
ke gjerne de 5—6.000 arsverkene
under byggeperioden og de
2.500 faste arbeidsplassene pa
et nytt rikshospital som vel sa
gode argumenter for å la konse
kvensutredningen slippe gjen
nom uten nevneverdig kritikk.

En rekke Oslo-politikere gir
likevel uttrykk for ergrelse og
frustrasjon over statens rakjør.

hardsen da hun var avdelings
direktør (Aftenposten, 10. ja
nuar 1986).

Høsten 1986 overtok Strand
Gerhardsen som sosialminis
ter. der hun straks satte fort-
gang i planleggingen av et nytt
Rikshospital. I 1988 vedtok
Stortinget å legge det nye Riks
hospitalet til Gaustad.

I 1989 tlytter Strand Ger
hardsen tilbake til Rikshospita
let for en kort periode. Hun
når ikke opp nar hun søker stil
lingen som toppsjef, og slutter
kort etter for å begynne som

— Betenkelig
— Det er særlig betenkelig at det
er staten selv som nå etablerer
en darlig standard for konse
kvensutredningene, sa kort tid
etter at forskriftene i plan- og
hygningsloven er tradt i kraft.
Det apner for en tvilsom prak
sis, mener Jens Gram, som nå
klager saken inn for sivilom
hudsmannen.

N&M Bulletin har forsøkt å
få en begrunnelse fra MD om
hvorfor de har kunnet godkjen
ne utredningen. Det har depar
tementet ikke vært villig til a gi.

— Det er gjort flere formelle
feil. Utredningsprogrammet,
som inneholder flere tvilsomme
kriterier, er ikke sendt pa h
ring. Utredningen tar ikke opp
aktuelle alternativer slik den
skal gjøre. Den sendes ut med
altfor kort høringsfrist og det
utelates høringsmøte. Dessuten
sier den intet om konsekvenser
for natur og miljø. slik forutset
ningen er. sier Gram.

prosjektleder ved Handelshøv
skolen/BI. Der er hun noen
maneder til hun igjen blir kal
let til regjeringen, na som ar
beids- og administrasjonsmini
ster. Her blir hun sjef for Sta
tens bygge- og eiendomsdirek
torat (SBDE). som er ansvarlig
for den praktiske gjennomfø
ringen av sykehusutbyggingen.
SBDE driver et åpenbart rå
kjør i saken, og det er lite trolig
at Strand Gcrhardsen legger
noen demper pa tempoet.

— I Rikshospital-saken
har miljøpolitikerne
sittet på sidelinja mens
sosialpolitikerne har
behandlet miljø- og
byutviklingspolitikk, sier
SV-veteranen Per Eggum
Mauseth. Han har fulgt
RH-saken både på
Stortinget og i bystyret.

— Staten har opptradt som om
den skulle være en hvilken som
helst uthygger, fullstendig uten
hensyn til at den også burde
gløtte til interessene til den
halve millionen norske borgere
som bor i hovedstaden. Oslo-
politikerne har pa sin side ikke
maktet a ivareta sin befolk
nings interesser, sier Per Eg
gum Mauseth.

— Det er sosial- og helsepoli
tikerne som har ført hele dis
kusjonen om nytt Rikshospital.
mens miljø- og byutviklingspo
litikere er blitt satt i en tvangs
situasjon. Konsekvensutred
ningen som SBDE laget er helt
utilstrekkelig. Den er ikke god
nok nar det gjelder selve utbyg
gingsomradet, den er mangel
full nar det gjelder veisystemet
i tilknytning til utbyggingen og
den nevner overhodet ikke hva
som skal skje med den gamle
Rikshospitaltomta i sentrum.
sier Mauseth.

— Det gamle Rikshospitalet
er det viktigste restarealet vi
har igjen til boligutvikling i
Oslo sentrum. Det er helt uak
septabelt dersom staten akter å
la utbyggere utvikle det til en
da et kremmersenter for å skaf
fe penger til investeringer i nytt
sykehus. Det gamle sykehuset
har greid seg med svært få par
keringsplasser, og en kommer
siell utbygging kan få dramatis
ke konsekvenser for Oslo sen
trum.

— Vi er dessverre nødt til er
kjenne at det nye sykehuset vil
ligge på Gaustad. Det viktigste
miljøbidraget nå er å sikre en
kollektivdekning pa minst 50
prosent og i tillegg fa lagt veien
gjenom Blindern-området i
tunnel, sier Mauseth.
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Fransk
atomskandale

I den franske alpebyen
Freney, like sØr for
Albertville, har lokale
myndigheter oppdaget en
dumpingplass for
radioaktivt avfall.
Radioaktiviteten
stammer fra kassert
beryllium fra franske
atomkraftverk.

Ifølge avisen «The European»
har en kvinne i landsbyen dødd
av skader hun kan ha ptdratt
seg fra radioaktiv straling. Det
aktuelle omradet har ligget
ubevoktet i 30 tr mens avfalls
mengdene har hopet seg opp.
For to uker siden rykket politi
et inn og forseglet omrdet
med to meter høye gjerder.
Dumpingplassen ligger like ved
et populært utfartssted i utkan
ten av Freney.
Etter kvinnens dødsfall ryk

ket strilingseksperter inn og
oppdaget svært høye stralings
verdier i omridet rundt dum
pingplassen. Avfallet befant
seg i sernentheholdere og un
dersøkelsene er foreløpig stop
pet, slik at man kan finne ut
hva slags hlsrisiko eksperte
ne kan komme til a utsette seg
for nar de apner beholderne.

Under teppet
Statlige myndigheter og den
ansvarlige statseide bedriften.
Pechiney. gjør alt i deres makt
for à feie saken under teppet.
Fvlkesmannen i omradet. Jean
Gauthier, har i et brev til alpe
landshvens ordfører og til loka
le avisredaktôrer gitt beskjed
om «ikke ä spre panikk blant
befolkningen». I temmelige re
ne ordelag gjør Gauthier det
klart at turismen i omradet ma
prioritercs foran eventuelle
helseskader som stralingen for
arsaker: «Stralingsfaren vil ha
en mindre betydning for be
folkningen enn et fall i turis
men. Darlig publisitet kan true
vir livsform». skriver Gauthi
er.

ANDERS GJESVIK

MOBILE KILDER

Skip og godstransport
Avgasskrav skip (13,3): Innført
fra 1995. Det er lagt fram fire
ambisjonsnivaer:
1. 40% reduksjon av utslippe

ne fra nye skip.
2. I tillegg 25% reduksjon i ek

sisterende ferger og liskelar
tøy.

3. Som niva 2, men ogsa om
fatte godstrafikk.

4. Gassdrift for alle nye ferger
og halvparten av nye gods
fraktere. Samme utslipps
krav som i niva 2 og 3 for
øvrige skip.
Energieffektivitet skip (5.3):

Redusere drivstofforbruk ved
bedre form pa skrog og pro
pell. Utnytte spillvarme fra
motor og senke brennoljefor
bruk.

Trafikale tiltak for godstran
sport (4,6): Effektivisere god
stransport til sjøs og pa vei.
Overføre gods fra vei til jern-
bane.

Oljevirksomhet
Energiproduksjon i Nordsjøen
(35.0): Redusere NO-utslipp
fra gassturbiner og dieselmoto
rer pi offshoreanlegg med 30—
75 prosent. De viktigste deltil
takene er drift med elektrisistet
fra land og installasjon av tørr
lav-NO-brennere pa gassturbi
ner. Krav kan innfØres fra
1995—96.

Redusert fakling (3,0): Re
dusere bruken av naturgass i
fakkelen som brenner pa olje
plattformer.

Tekniske krav til bil
El-biler (1,0): 5% av personhi
lene elektrisk drevet i ar 2000,
10% i ar 2010.

Naturgass (0.3): Overgang
til naturgass for 9 prosent av
Norges busser i ar 2000.

Avgasskrav til varebiler
(2.9): USA-90 krav i perioden
1992-95. Strengere avgift enn
EFs direktiv tillater fra 1995.
for at nær 100% av nye biler
skal oppfylle kravet. En E0S-
avtale vil forhindre dette tilta

Avgasskrav personbil (2.9):
Innføre krav Calitornia-95 fra
1997. Vil redusere NO>-utslip
pet per bil ytterligere 40%.

Avgasskrav tunge kjøretdy
(0,5): Innføre en relativt streng
avgift 1992-95 for at 20% av
nye kjøretøy skal overholde
kravet USA-91. Kravet reduse
re NO-utslippet med 40% per
kjøretøy.

Avgasskrav traktor og an
leggsmaskiner (0,9): Fra 1997

Energisparing/varmepumper
(7,0): Potensialet for energi
sparing i det elektriske til
gangssystemet og stasjonært
energibruk (produksjon, opp
varming osv.) er pa 25 TWh.
Tiltaket er samfunnsøkono
misk lønnsomt, men ofte ikke
bedriftsØkonomisk. Derfor ma
det brukes sterke virkemidler
for å utløse hele potensialet.

Bruke varmepumper til å ut
nytte varmen i luft og jords
monn. Potensiale er beregnet
til 15 TWh, men dette er delvis
i konkuranse til potensialet for
energisparing.

innføre krav pa linje med EFs
krav for tunge kjøretøy. Redu
serer utslipp med 25% per kjø
retøy.

Kontroll og planlegging
trafikk
økt kontroll av biler (0.5)’
Kan gjennomføres allerede
ar. Reduserer utslippene fra en
gjennomsnittsbil med 5%.

Transportplanlegging (1.7):
Mer miljøvennlig transport i de
10 største hyomradene ved
bedret kollektivtilbud. nye
gang- og sykkelveier. redusert
veiutbygging. endret areal
bruk. bompenger. økte bensin-
avgifter og parkeringsrestrik
sjoner.

Energiriktig kjøremønster
(1,9): Unnga høye hastigheter
og tomgangskjøring, kjøre pa
riktig turtall og bruke motor-
varmer. Skal stimulcres gjen
nom informasjonskampanjer,
økt trafikkovervakning og ko
nomiske virkemidler.

i

NO\-krav til fyrkjeler (0.3): In
stallere lav-NO>-brennere i de
25 største ( over 30 MW) fyr
kjelene i industrien, som halve
rer utslippet per kjele. Kan
innføres allerede i år.

NO>-krav til industriproses
ser (0,1): Stille krav om ut
slippsreduskjoner til særlig se
ment-. ferrolegering- og petro
kjemi-industrien. Installere
lav-NO,-hrennere og endre
produksjonsprosessen. Tiltaket
kan pabegynnes i ar.
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I rapporten «Naturressurser og
miljø 1990>. har Statistisk Sen
tralbyra (SSB) anslått verdien
av reduserte NOK-utslipp til
89,80 kroner per kilo NOK.
Grunnlaget for denne summen
er reduserte helseskader, skog-
skader og fiskedd.

Tiltakspakken i SFFs NO
analyse legger opp til at Norge

( i redusere NO>-utslippene
med 81.000 tonn for å oppfylle
forpliktelsen om en reduksjon
pa 30 prosent. Denne mengden
ganget opp med SS13s tall gir

Naturvårdsverket krever tilba
kekalling av 1989-modellene av
Ford Fiesta 1.4 og Mercedes
med 2.3-liters motor for repa
rasjon. skriver Dagens Nyhe
ter. Tilhakekallingen innebæ
rer at samtlige biler av de aktu
elle modellene blir kalt inn til
verksted og reparert, uavhen
gig av om den enkelte bil har
utslipp som overskrider ut
slippskravene.

Norge har samme utslipp-
krav til biler som Sverige. det
såkalte USA-kravet. Her i lan
det er det Vegdirektoratet som
har ansvaret for at avgasskra—
vet overholdes.

— Først vil vi studere den
svenske undersøkelsen. Hvis

en samfunnshesparelse på 7273
millioner kroner. SFT har an
slatt at det vil koste 1040 millio
ner kroner å gjennomføre til
takspakken. Denne summen er
ikke komplett. kostnadsover
slaget for flere av enkelttiltake
ne mangler og overslaget inklu
derer bare de direkte kostna
der for bedrifter og hushold
finger. Men det er langt igjen

‘før kostnaden overgår bespa
relsen.

Faglig uenighet
Miljoverndepartementet legger
opp til at SSB sammen med
SFT skal utarbeide et langt

den gir grunnlag for å vurdere
tilbakekalling av enkelte mo
deller, vil vi først teste de aktu
elle modellene selv, sier kon
torsjef Ivar Fjeldberg ved type
godkjenningsavdelingen i
Vegdirektoratet.

Omfattende test
Svensk bilprovning har under
søkt 141 biler, 86 med katalysa
tor og 55 biler uten. Av bilene
uten katalysator har 56 prosent
større utslipp av avgasser enn
tillatt. For bilene med kataly
sator er strvkprosenten 41. Re
sultatet er nedslaende for både
bilbransje og politikere som
har brukt katalysatoren som
argument for at bilen ikke er så
verst likevel. De modellene
med katalysator som strøk i
testen var: Peugot 205, Lada
Samara. VW Golf GTI, Nissan

grundigere overslag for bespa
relsene ved å gjennomføre
NO-tiltakenc. Forskningssjef
Knut II. Alfsen ved SSB un
derstreker at det er knyttet en
klar usikkerhet til anslaget
over besparelser per kilo redu
sert NO.

— Det er alltid stor usikker
het knyttet til slike anslag.
Men her er usikkerhcten ekstra
stor fordi det er vanskelig å få
faglig enighet om hvor stor ska
de NO-utslippene står for, sier
Alfsen.

Tallet bygger på en forutset
ning om at NO-reduk.sjonen
skjer prosentvis jevnt fordelt
over hele landet. og i forholdet
mellom land og sjø.

— Hvis en høyere prosent av
reduksjonen skjer i byene. vil
samfunnsbesparelsen øke fordi
NO gjør størst skade i tett be-

Micra, Ford Fiesta, Citröen
CX 25 turbo og Buick Park
Avenue.

Tidligere tester har vist at
katalystoren fungerer bra.
Denne undersøkelsen skulle
påvise hva som skjer når kata
lysatoren eldes, og det er tatt
med flere eldre biler i utvalget.
Bilene har i gjennomsnitt gatt
mellom 30.000 og 50.000 kilo
meter. De er undersøkt etter
service på merkeverksted, og
har gjennomgått meget omfat
tende prøver ved Bilprovnin
gens motortestcentrum i Ha
ninge. Testene er langt mer
grundige enn de som gjennom
føres ved vanlig kontroll hos
biltilsynet.

Liten norsk erfaring
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USA nektet å undertegne kon
vensjonen om biologisk mang
fold, blant annet fordi man me
ner at overføringen av teknolo
gi fra rike til fattige land vil
true opphavsrettighetene og
inntektene til bioteknologi-in
dustrien. Presidenten for Den
industrielle bioteknologi-sam
menslutningen i Washington.
Dick Godown, applauderer
den amerikanske avgjørelsen.— På oss virker det som lan
dcveisrØveri at et u-land skulle
ha rett til en patentert oppfin
nelse, bare fordi det først har
skaffet en bille, en plante eller
et dyr. sier Godown til New
Scientist.

Den britiske bioindustri
sammenslutningen (BIA) for
står ikke den amerikanske
frykten. og ber USA om å un
dertegne konvensjonen.

Vi har vurdert konvensjo
nen, og deler ikke USAs be
kymringer. sier Louis Da Ga
ma, direktør for BIA.

OLE P. 1EDERSEN

Trafikknedgangen har frt til
at kombinasjonslinja gjennom
Vestfold ikke lenger er et lønn
somt prosjekt. Samtidig har
NSB klare planer for opprust
ning av Vestfoldbanen.— Tidligere undersøkelser vi
ser at når trafikken på Vest
foldhanen Øker, går det pa be
kostning av biltrafikken. Vart
anslag går ut på at vi kan Øke
trafikken fra 1,5 til 2,5 millio
ner reisende hvert ar, sier di
rektør Yngve Pedersen i NSI3.
Han er ikke i tvil om at NSBs
planer om høyhastighetstog var
en medvirkende årsak til at
Opseth stanset det gigantiske
veiprosjektct.— Vi er på banen med en

melding om Vestfoldhancn.
Planutredningen vil være klar i
ar, og mi ser vi konturene av
noe helt nytt: Samordning mel
lom vei og bane. Veisiden har
vært helt eneradende til nå.

Samferdselsminister Kjell
Opseth har gitt Vegdirektora
tet frist til slutten av november
for å vurdere F-18 prosjektet
gjennom Vestfold på nytt. Mil
jØorganisasjonene har vært
skeptiske til den korte fristen.

— Man kan aldri fa tid nok.
Men det er bedre a arbeide
hardt og konsentrert, enn at sa
ken trekker ut i tid. Det sier
ordfører i Holmestrand kom
mune. Olaf Brastad, som har
arbeidet aktivt mot kombina
sjonslinja.— Strategien vår framover vil
jeg ikke si noe om. Vi er selv-

følgelig svært fornøyde med
vedtaket, og det er tydelig at
samferdselsministeren har ak
septert mange av vare argu
menter. Miljøbevegelsens inn
sats, bade lokalt og sentralt,
har hatt stor betydning for ut
settelsen, som i seg selv borger
for en ny tid i veisaker.

Brastad er ikke redd for til
bakeslag når saken kommer til
bake til departementet fra
Vegdirektoratet.— Denne saken startet i 197.
Da hadde man helt andre nor
mer for sarnferdsel. Vestfold
trenger en ny vei og en ny jern-
bane. Far vi ikke en kombinert
utbygging, vil det ene gå pa be
kostning av det andre. Vi skal
vise maksimal vilje til samar
beid. Tilbakeslag frykter vi
ikke. Vi skal gjøre vart.

ANDERS GJESVIK

Det har tidligere vært vesentlig
sprik mellom de ozonmalinge
ne som er utført av bakke
instrumentet til fysisk institutt
ved Universitetet i Oslo, og
malingene til satellitten til
NASA. Bakkemålingene har
malt en minimal fortynning av
ozonlaget over Oslo, mens sa
tellittmålingene har vist en
“iarkant nedbrytning av ozon.

[ ( 1’ h ir gitt Norsk Institutt for
Luftforskning (NILU) i opp
drag å oppklare spriket i ma
lingine. Rapporten er utarbei
det i samarbeid med Universi
tetet i Oslo.

Lokal forurensning
Rapporten konkluderer med at
spriket i malingene delvis skyl

Over Antarktis fortynnes
ozonlaget med rundt 50 pro
sent per tiår om vinteren og vå
ren. I dag er den tilsvarende re
duksjonen over den nordlige
halvkule på over 6 prosent.
Forsker Frode Stordal frykter
at vi kan oppleve en akselera
sjon i ozonfortynningen over
vår halvkule.— Fra Antarktis har vi lært at
ozonfortynningen plutselig ak
selererer. Da skjer fortynnin
gen raskere enn Økningen av
klor og brom i atmosfæren, sier
Stordal.

Selv om internasjonale avta
ler sørger for en klar nedgang i

des at det er målt i forskjellige
luftlag. Atmosfæren består av
troposfæren nederst og av stra
tosfæren Øverst .Satellittmålin
gen registerer bare ozonmeng
den i stratosfæren. Det er her
at klor og brom fra særlig kjOle-
anlegg og brannslukningsan
legg (KFK og halloner) har ført
til drastisk fortynning av ozon
laget. Derfor har satellitten
målt en nedgang på 6 prosent
er tiår vinterstid i ozonlaget
over Oslo.

I troposføren har derimot
ozonmengden økt. Det skyldes
utslipp av NO og hydrokarbo
ner fra blant annet biltrafik
ken. Bakkeinstrumentet regis
terer den totale ozonmengden i
både troposfære og stratosfæ
re. Da oppveies noe av reduk
sjonen av ozon i stratosfæren
av Økningen i troposfæren.

utslippene av klor og brom, vil
mengden av gassene i atmosfæ
ren fortsette å øke i flere år, og
antakelig nå et maksimum i
slutten av 90-årene. Det skyl
des blant annet at det tar flere
år fra gassene slippes ut til de
når opp i den delen av atmo
sfæren der ozonnedbrytningen
skjer.

I en fersk rapport fra NILU
blir det anslått at ozonhullet
over Antarktis først vil være
fullstendig reparert rundt år
2060. Da vil klorinnholdet i at
mosfæren ha sunket ned til det
nivået som utløste ozonfortyn
ningen.

Skader plankton
Ozonfortynningen over An
tarktis fører til økt UV-stråling

Derfor gir hakkemåleren bare
3 prosent reduksjon per tiår i
ozonlaget.

Bakkeinstrumentet har tidli
gere registrert enda svakere re
duksjoner enn dette. Det skyl
des delvis en feil ved tolknin
gen av måleresultatene og
delvis kan det fortsatt ikke for
klares.

To miljøprohlemer
Det er ingen grunn til å glede
seg over at ozonmengden øker
i det nederste luftlaget. Ozon
er en giftig gass som så nær
bakken skader mennesker, dyr
og planter.

— Det er et miljøprohlem i
seg selv at ozonmengden i tro
posfæren øker. Og vi kan aldri
tillate at et miljøproblem skal
løse et annet. sier forsker Fro
de Stordal ved NILU.

som kan skade en rekke orga
nismer. En ny forskningsrap
port som er presentert i tids
skriftet Science viser en re
duksjon i planktonproduksjo
nen i havet. Plankton er første
ledd i næringskjeden, og dette
kan føre til katastrofale økolo
giske konsekvenser.

I Norge er det mest fokusert
på faren for hudkreft fra den
økte UV-strålingen. Stordal
mener at den eksplosive øknin
gen i hudkrefttilfeller hovedsa
kelig skyldes at folk soler seg
mye mer enn før.

— Solvaner kan endres. Jeg
er langt mer bekymret for and
re miljøskader. Fra utlandet
vet vi at økt UV-stråling kan
svekke veksten hos planter,
sier Stordal.
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- Biostrid om Bommen ned for E-18?
konvensjon

Opprusting av Vestfoldbanen og nedgangen i trafikken kan bli banesårene for
E-18 gjennom Vestfold. Departementets utsettelse av utbyggingen har skapt
forventninger både hos NSB, lokale myndigheter og miljøbevegelse. Alle har
begynt et intensivt arbeid for å hale veiseieren helt i land.

Uenighet om ozon oppklart
Ozonlaget i stratosfæren over Oslo er fortynnet mcd seks prosent på ti år. Det
fastslår NILU i en rapport som har vurdert spriket mellom norske og
internasjonale ozonmålinger. Forskere ved Universitet i Oslo har tidligere
konkludert med at ozonlaget fortynnes minimalt på våre breddegrader.

Takk for støtten!
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Vi tar imot de fleste
typer uorgariisk avfall

NILU-forsker:
— Ozonproblemet kan akselerere
Ozonmengden over Antarktis er halvert i løpet av et tiår. Nå viser nye
forskningsresultater en reduksjon i planktonproduksjonen i havet. — Jeg frykter
at vi kan få en akselerasjon i ozonfortynningen på den nordlige halvkule også,
sier forsker Frode Stordal ved NILU.
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Nye landemerker for Regnskogsfondet:

Indianerreservatene avmerkes i Brasil
I Brasil er Regnskogsfondet i gang med avmerkingen
av et av verdens største indianerreservater. Takket
være nye metoder blir prisen for avmerkingen lavere

enn tidligere antatt. Det norske Regnskogsfondet
bidrar med 30 prosent av summen.

GUNNAR BOLSTAD

Denne uka gtir startskuddet for
avmerkingcn av det 49.000
kvadratkilometer store Mc
kragnoti-territoriet for Kaya
pô-indianerne i delstaten Para,
sørvest for byen Belem. Omra
det ble vernet av president Fer
nando Collor etter betydelig
press fra det internasjonale
regnskogsfondet og er identisk
med det omradet som artisten
Sting og indianerhøvdingen
Raoni satte søkelyset på da
Regnskogsfondet startet sin
virksomhet.

— Avmerkingen av Mekrag
noti-territoriet er slutten pa
Regnskogsfondets første etap
pe og en stor seier, sier daglig
leder i det norske regnskogs
fondet, antropologen Lars LO-
vold. I alt 150.000 dollar over
føres na fra Norge til avmer
kingsoperasjonen i Brasil.

Kobberplater
— Dette omradet ville ikke blitt

et indiansk reservat hvis kam
pen ikke var blitt tatt opp av
Rcgnskogsfondet. Vi har ogsa
fatt gjennomslag for en ny av
merkingsmetode. Regnskogs
fondet har patatt seg å finansi
ere avmerkingen. I stedet for å
benytte den tradisjonelle meto
den — en fire meter bred gate
gjennom skogen langs hele
grenselinja — skal det apnes 25
rydninger pa 80 ganger 80 me
ter pa nøkkelpunkter rundt re
servatet. Her skal det reises se
mentblokker med kobbcrpla
ter pa toppen som gjør hele
reservatgrensen avlesbar og
observerbar fra satelitt. Det
tradisjonelle alternativet er
dyrt og naturødeleggende og li
te effektivt fordi tropeskogen i
løpet av fa ar gjør denne gaten

usynlig, sier Løvold.
Den nye nietoden betyr en

samlet prislapp pä 512.000 dol
lar i stedet for 1.2 millioner —

mer enn 50 prosent reduksjon.
I tillegg vil det bli enkelt og bil
lig å foreta en kontinuerlig
overvakning av territoriet gjen

nom satelittbilder.
Det brasilianske indianerde

partementet. FUNAI. har et
ter harde forhandlinger aksep
tert denne metoden og sagt at
den skal danne modell for
framtidig avmerking dersom
den blir vellykket.

Mekragnoti-territoriet vil
nar de er ferdig avmerket innga
i et sammenhengende indiansk
omrade pa tilsammen 133.000
kvadratkilometer.

Besøk
Lars Løvold har nettopp kom
met hjem fra et besøk ved to av
de norske regnskogsprosjekte
ne i Brasil.

— Det økologiske dyrkings
prosjektet vart i Acre er i godt
sig. Dette prosjektet utvikler i
praksis en modell for hvordan
gummitappere kan leve godt i
regnskogen. selv nar gummi
prisene raser helt i bunn. Ved
hjelp av grønngjødsling og for
nuftig samplanting samt bruk
av nitrogenfikserende vekster.
har man oppnadd en raskt

økende produktivitet i et tidli
gere degradert omrade. Mat-
planter som bønner og mais gir
na langt over dobbelt sa mye
som vanlig for regionen — til
tross for at det brukes lokale
sakorn. Frukttrærne i prosjek
tet gir frukt pa rundt halvpar
ten av den tiden som er nor
malt for regionen. Det plantes
med hell to maisavlinger i aret
mens det er alment kjent at det
i regionen kun er mulig a
moden mais i regntiden.

Det kommer mi en jevn
strøm av besøkende gummitap
pere til prosjektomradet o.g de
har begynt pa ta med seg kaffe
frø og stiklinger til fruktrær og
lignende, sier Løvold. som og
så kan fortelle om positiv fram-
gang for Regnskogsfondets in
dianerutdanningsprosjekt. som
kommer til a fa ytterligere
framgang i og med støtten fra
Operasjon Dagsverk i høst.
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